
Cronologie 
2014-2024

ÎNVĂȚAREA LIMBII ROMÂNE DE
CĂTRE ELEVII CARE NU AU LIMBA

ROMÂNĂ CA LIMBĂ MATERNĂ



12 septembrie: Președintele Consiliului Județean Harghita
a înmânat prim-ministrului Victor Ponta materialul
educațional elaborat pentru dobândirea competențelor de
comunicare orală și scrisă în limba română pentru elevii de
liceu a căror limbă maternă nu este  limba română.
Materialul a fost realizat de profesori de limba română din
județul Harghita, sub coordonarea doamnei prof. dr. Maria
Sturzu, profesor de limba și literatura română.

2014

Martie - Julie
21 martie: Am avut o întrevedere cu conducerea Universității
Sapientia.
 16 aprilie: Am trimis o scrisoare pe tema predării limbii
române senatorilor și deputațilordin județul Harghita,
secretarului de stat Király András, vicepreședintelui executiv
Magyari Tivadar, președintelui uniunii Kelemen Hunor,
senatorilor Biró Rozália și Markó Béla, deputaților Borbély
László și Máté András Levente. 
Am sprijinit patru proiecte câștigătoare în cadrul Programului
de sprijinire a activităților de tineret organizat în primăvara
anului 2015. Proiectele au vizat promovarea învățării limbii
române prin organizarea de tabere, schimburi de experiență
etc. 
22 aprilie: Am convocat directorii de școli la o consultare. 
7 mai: A fost organizată o masă rotundă cu privire la predarea
limbii române, cu participarea specialiștilor în educație: conf.
dr. Erika Mária Tódor, directorilor de școli, profesoara de
limba română, Emese Páll, reprezentanții inspectoratului
școlar și ai comisiei de învățământ. 
24 iulie Am trimis o solicitare către Centrul Județean de
Resurse și Asistență Educațională Harghita pentru a colabora
la organizarea Forumului cadrelor didactice, până la
reactualizarea curriculumului și a programelor școlare
specifice și la implementarea unui nou sistem de examinare
bazat pe acestea, pentru ca predarea limbii române în școlile
cu predare în limba maghiară să devină temă centrală în
cadrul evenimentelor noastre.

2015



August- Octombrie
10 august: Am trimis o scrisoare ministrului educației,
Mihai Sorin Cîmpeanu, și directorului general al
Institutului de Științe ale Educației, Ciprian Fărtușnic, în
care am solicitat sprijin pentru introducerea urgentă a
predării limbii române ca limbă nematernă, respectiv
pentru implementarea unor planuri de învățământ,
programe școlare, manuale specifice și pentru
examinarea pe baza acestora. 
Am solicitat Uniunii Cadrelor Didactice Maghiare din
România să ia măsurile necesare pentru înființarea
filialei maghiare a Institutului de Științe ale Educației,
denumit Institutul de Științe ale Educației din Secuime.
În scrisoare am asigurat Uniunea de sprijinul Consiliului
Județean Harghita. 
21 august: Am trimis o scrisoare rectorului Universității
Maghiare Sapientia, László Dávid, solicitând să ne
transmită materialul alternativ pentru curriculumul
elaborat de profesorul Balázs Lajos pentru predarea
limbii române ca limbă străină, pentru a-l înmâna prim-
ministrului Victor Ponta. 
Septembrie: Am sprijinit șase proiecte câștigătoare în
cadrul programului de sprijinire a activităților de tineret
organizat în toamna anului 2015. Proiectele au vizat
promovarea învățării limbii române prin organizarea de
tabere, schimburi de experiență etc. 
2 octombrie: Am solicitat sprijinul prim-ministrului
Victor Ponta pentru introducerea urgentă a predării
limbii române ca limbă nematernă. 
23-24 octombrie: La Forumul cadrelor didactice,
organizat de Centrul Județean de Resurse și Asistență
Educațională Harghita, au participat 50 de specialiști,
iar tema centrală a fost predarea limbii române în
școlile cu predare în limba maghiară.

2015



Noiembrie - Decembrie

11 noiembrie: Am propus un parteneriat ministrului
de resort pentru a elabora un plan de dezvoltare în
cadrul Programului Operațional Capital Uman
(POCU) pentru predarea limbii române. Nu am primit
răspuns din partea ministrului de resort. Am
transmis scrisoarea trimisă ministrului de resort și
senatorilor și deputaților din județul Harghita,
respectiv secretarului de stat Király András. 
12 noiembrie: Scrisoarea trimisă ministrului de resort
a fost trimisă și senatorilor și deputaților din județul
Harghita, respectiv secretarului de stat Király
András, cu solicitarea de a susține demersul nostru
privind predarea limbii române. 
13 noiembrie: Am trimis o scrisoare doamnei prof.
Maria Sturzu, cu solicitarea de a ne transmite
manuscrisul pe tema predării limbii române. 
14-15 noiembrie La Forumul cadrelor didactice din
zona Gheorgheni, organizat de Centrul Județean de
Resurse și Asistență Educațională Harghita, s-au
discutat, printre altele, și probleme legate de
predarea limbii române. Inspectorul școlar Bartolf
Hedwig a susținut o prezentare cu tema „Predarea
limbii române pentru minorități”.

2015



2016
Ianuarie - Decembrie

Consiliul Județean Harghita: La fel ca în anii precedenți,
în cadrul programelor noastre de sprijinire a
activităților de tineret, în 2016 am susținut și proiecte
câștigătoare care au avut ca scop dezvoltarea învățării
limbii române prin tabere și schimburi de experiență.,
7 martie: Am informat Uniunea Liceenilor Maghiari din
România cu privire la măsurile întreprinse de Consiliul
Județean Harghita pentru reorganizarea predării limbii
române, subliniind importanța dobândirii competențelor de
comunicare în limba română în scopul elaborării unei
metode eficiente de învățare a limbii. 
29 noiembrie: Am informat președintele organizației
teritoriale din Covasna a Uniunii Democrate Maghiare din
România, Antal Árpád András, cu privire la măsurile
întreprinse de Consiliul Județean Harghita pentru a reforma
predarea limbii române. 
28 decembrie: Am informat inspectorul școlar de limba
română, Manuela Stinga, cu privire la demersurile
întreprinse în vederea îmbunătățirii predării limbii române
și am anexat scrisorile prin care am solicitat sprijinul
factorilor decizionali, astfel încât comunitatea maghiară să
poată învăța limba română ținând cont de nevoile lingvistice
specifice. 



2017
Ianuarie - Decembrie

2 martie: În colaborare cu Biblioteca Județeană
Kájoni János, am distribuit bibliotecilor comunale,
bibliotecilor școlare și cadrelor didactice din clasele
pregătitoare cartea scrisă de Kibédi Nemes Ildikó,
intitulată „Să comunicăm jucându-ne – Beszéljünk
játszva románul”. Această lucrare poate servi drept
material auxiliar și are ca scop sprijinirea învățării
limbii române de către elevii mici.
Aprilie: În cadrul apelului de proiecte pentru
sprijinirea activităților de tineret pentru anul 2017,
sprijinim și proiectele care vizează dezvoltarea
învățării limbii române prin tabere, schimburi de
experiență, precum și achiziționarea de materiale
didactice.
9 mai: În cadrul unei vizite a secretarului de stat
pentru educație în județul nostru, am adus în discuție
o serie de probleme legate de educație, inclusiv
dificultățile cu care se confruntă elevii și profesorii
lor care vorbesc limba statului ca a doua limbă. Prin
intermediul secretarului de stat, am solicitat o
audiență la ministrul educației pentru a discuta
problemele expuse. Borboly Csaba, președintele
Consiliului Județean Harghita, a atras atenția
secretarului de stat Ariana Oana Bucur asupra
dificultăților legate de predarea limbii române
pentru copiii care nu sunt vorbitori nativi de română.
Președintele județului a subliniat că limba română ar
trebui predată pe baza unui curriculum diferit de cel
destinat elevilor nativi, punând accentul pe
comunicarea de zi cu zi.



Ianuarie - Iunie
15 februarie: L-am informat pe ministrul educației,
Valentin Popa, printr-o scrisoare, despre mai multe
probleme legate de educație, prezentând totodată
dificultățile cu care se confruntă elevii și profesorii care
folosesc limba de stat ca limbă secundară. De
asemenea, am solicitat o audiere la ministrul educației
pentru a discuta problemele expuse.
6 martie: Am solicitat primarului comunei Cumpăna un
parteneriat pentru identificarea unei școli partenere în
cadrul programului de schimburi de tabere organizat de
Asociația Microregională Felcsík.
19 martie: Decret prezidențial – crearea unui grup de
lucru pentru pregătirea unui studiu privind starea
predării limbii române.
Aprilie: În cadrul apelului de proiecte pentru anul 2018
al programului de sprijinire a activităților de tineret,
susținem și proiecte care au ca scop dezvoltarea
învățării limbii române prin tabere, schimburi de
experiență, precum și achiziționarea de materiale
didactice.
13 aprilie: Am avut o întâlnire cu grupul de lucru pentru
predarea limbii române, unde am discutat rezultatele
studiului privind învățarea și predarea limbii române.

2018

În cadrul Programului Operațional Capital Uman (POCU),
dorim să contribuim la soluționarea acestei probleme. De
asemenea, în procesul de reformă a formării cadrelor
didactice, trebuie să avem în vedere introducerea unui
curriculum dedicat predării speciale a limbii române pentru
elevii care au altă limbă maternă. Este necesară și predarea
comunicării în limba română ca o materie separată, pe lângă
disciplina Limba și literatura română.
12 iunie: În cadrul unei discuții care a avut loc la București,
am prezentat ministrului educației problematica predării
limbii române, subiect deja expus anterior.

2017



Iulie

6 iulie: Am trimis o scrisoare către inspectorul
școlar general al județului Harghita, domnul Görbe
Péter, referitoare la rezultatele examenului de
bacalaureat, subliniind în mod special rezultatele
obținute la proba de limba și literatura română. Am
solicitat inspectorului să analizeze și să
investigheze cauzele acestor rezultate și să
identifice persoanele responsabile. Totodată, am
cerut să ni se comunice ce măsuri vor fi luate
pentru îmbunătățirea rezultatelor.
14 iulie: Consiliul Județean Harghita, Inspectoratul
Școlar Județean Harghita și Centrul Județean de
Consiliere și Resurse Educaționale Harghita au
desfășurat un studiu prin chestionar privind
învățarea limbii române în școlile din județul
Harghita.
20 iulie: Am informat ministrul educației, Valentin
Popa, printr-o scrisoare, despre rezultatele
examenului de bacalaureat, subliniind
performanțele la limba și literatura română și
consecințele acestora.
23 iulie: Președintele Consiliului Județean Harghita
a depus o plângere la Consiliul Național pentru
Combaterea Discriminării, cu privire la modul de
predare și evaluare a limbii române ca limbă non-
maternă și la rezultatele obținute de elevii
maghiari la examenul de bacalaureat la limba și
literatura română.
21 august: Răspunsul Ministerului Educației la
scrisoarea noastră referitoare la rezultatele
examenului de bacalaureat.

2018



2018

August- Decembrie

29 august: Am avut o întâlnire cu membrii grupului
de lucru responsabil de predarea limbii române,
pentru a discuta pașii viitori în vederea
îmbunătățirii învățării limbii române.
31 august 2018: Am trimis o scrisoare de protest
ministrului educației, Valentin Popa, față de
măsurile adoptate de Ministerul Educației, conform
cărora „în învățământul primar în limba
minorităților naționale, orele de limba și literatura
română vor fi predate de profesori specializați cu
studii superioare”. În urma acestor proteste,
guvernul a abrogat articolul din ordin care afecta
negativ elevii maghiari din clasele primare. Ca
urmare, profesorii maghiari au fost din nou abilitați
să predea limba română, iar Valentin Popa,
ministrul educației, și-a dat demisia
1 octombrie: La plângerea înaintată de președintele
Consiliului Județean Harghita către Consiliul
Național pentru Combaterea Discriminării s-au
alăturat Uniunea Cadrelor Didactice Maghiare din
România, Asociația pentru Județul Harghita,
precum și patru elevi care nu au reușit la proba de
limba și literatura română, deși au obținut
rezultate bune la alte materii. 



2018
August - Decembrie

“Nu poate fi subiect de negociere limba română și
România, unde fiecare copil trebuie să cunoască
limba statului. Fostul ministru al educației a
menționat că, cu ocazia deschiderii anului școlar, a
încercat să comunice în limba română cu elevii de
clasa a V-a și a VI-a din județul Harghita, fără
succes. 'Nici măcar nu mi-au răspuns când le-am
spus la plecare că ne vom revedea, ci doar după ce
le-au tradus, atunci au repetat salutul după
profesoară', a spus Popa, care consideră că
cunoștințele acestor elevi de română 'se apropie de
zero'. Deoarece ordonanțele de urgență trebuie să
fie aprobate de parlament, Valentin Popa le-a
sugerat legiuitorilor să 'viziteze astfel de clase și să
se convingă de nivelul cunoștințelor de română ale
elevilor', înainte de a vota modificările la ordonanța
din august privind predarea limbii române în
clasele minorităților.” https://itthon.transindex.ro/?
hir=53019

17 Decembrie: Am trimis o scrisoare doamnei   
subsecretar de stat Anca Ioana Urda și doamnei
subsecretar de stat Kovács Irén Erzsébet,
responsabilă cu problemele minorităților,
Ministerului Educației, precum și Inspectoratului
Școlar, solicitându-le să introducă predarea limbii
române ca materie opțională în școlile cu predare
în limba maghiară.



Januarie - Decembrie

7 ianuarie: Am trimis o scrisoare lui Kelemen Hunor,
președintele Uniunii Democrate Maghiare din
România, referitor la măsurile luate în ceea ce
privește predarea limbii române.
Aprilie: Program de sprijin pentru activitățile de
tineret pentru anul 2019, în cadrul căruia lansăm
apeluri de propuneri de proiecte, sprijinind și acele
proiecte care au ca scop dezvoltarea învățării
limbii române prin tabere, schimburi de experiență,
precum și achiziționarea de materiale didactice.
22-24 aprilie: Am sprijinit ca partener faza
națională a concursului la disciplina limba și
literatura română organizat pentru minorități  care
a avut loc la Odorheiu Secuiesc.
8 august: Am trimis o petiție Avocatului Poporului
referitoare la predarea și evaluarea limbii
române ca limbă străină, precum și la rezultatele
obținute de elevii maghiari la examenul de
bacalaureat la disciplina limba și literatura
română.
2 octombrie:Consiliul Național pentru Combaterea
Discriminării a sancționat Ministerul Educației,
impunând o amendă de 2000 de lei pentru
nerespectarea legislației referitoare la predarea
limbii române pentru elevii maghiari și obligând
ministerul să implementeze în termen de șase luni
articolele din legea educației referitoare la acest
aspect.

2019



Ianuarie - Decembrie

Aprilie: Program de sprijin pentru activitățile de
tineret pentru anul 2020, în cadrul căruia lansăm
apeluri de propuneri de proiecte, sprijinind și acele
proiecte care au ca scop dezvoltarea învățării
limbii române prin tabere, schimburi de experiență,
precum și achiziționarea de materiale didactice.
14 aprilie: Ministerul Educației a contestat decizia
Consiliului Național pentru Combaterea
Discriminării referitoare la amenda de 2000 de lei.
Noiembrie: Ministerul Educației a atacat în instanță
decizia Consiliului Național pentru Combaterea
Discriminării și a cerut anularea acesteia.

2020

2021
Ianuarie - Aprilie

8 martie: Tribunalul a respins apelul Ministerului
Educației.
Martie: Consiliul Județean Harghita a câștigat în
primă instanță procesul intentat de Ministerul
Educației. Curtea de Apel București a considerat
cererea Ministerului Educației nefondată.
Aprilie: Program de sprijin pentru activitățile de
tineret pentru anul 2021, în cadrul căruia lansăm
apeluri de propuneri de proiecte, sprijinind și acele
proiecte care au ca scop dezvoltarea învățării
limbii române prin tabere, schimburi de experiență,
precum și achiziționarea de materiale didactice.



Áprilie - Decembrie

28 aprilie: Cu ocazia vizitei lui Radu Gheorghe
Székely, secretar de stat responsabil cu egalitatea
de șanse în Ministerul Educației, în județul
Harghita, am solicitat din nou și am transmis
material secretarului de stat cu privire la cum să
susțină în forumurile decizionale statale și
ministeriale eforturile noastre pentru ca planurile
și programele curriculare specifice, precum și
evaluările diferențiate conform acestora să poată fi
implementate cât mai curând în școlile minoritare,
la toate nivelurile, de la clasa pregătitoare până la
clasa a XII-a.
1 iunie: Cu ocazia vizitei lui Kallós Zoltán, secretar
de stat responsabil cu educația minoritară în
Ministerul Educației, în județul Harghita, am
solicitat din nou și am transmis material
secretarului de stat cu privire la cum să susțină în
forumurile decizionale statale și ministeriale
eforturile noastre pentru ca planurile și programele
curriculare specifice, precum și evaluările
diferențiate conform acestora să poată fi
implementate cât mai curând în școlile minoritare,
la toate nivelurile, de la clasa pregătitoare până la
clasa a XII-a.
21 septembrie: Consiliul Județean Harghita a
câștigat în primă instanță procesul intentat
Ministerului Educației pe tema predării limbii
române.
Noiembrie: Ministerul Educației a formulat apel,
următorul termen al procesului fiind stabilit pentru
18 mai 2023 la Înalta Curte de Casație și Justiție.

2021



 
Martie

Program de sprijin pentru activitățile de tineret
pentru anul 2022, în cadrul unor apeluri de
proiecte, susținem și proiecte care vizează
dezvoltarea învățării limbii române prin tabere,
schimburi de experiență, pregătirea elevilor pentru
evaluarea națională și examenul de bacalaureat,
precum și achiziționarea de materiale didactice.

2022

2023
 Ianuarie - Septembrie

Martie: Program de sprijin pentru activitățile de
tineret pentru anul 2023, în cadrul apelului de
proiecte, susținem și proiecte care vizează
dezvoltarea învățării limbii române prin tabere,
schimburi de experiență, pregătirea elevilor pentru
evaluarea națională și examenul de bacalaureat,
precum și achiziționarea de materiale didactice.
18 mai: Consiliul Județean Harghita a câștigat
procesul intentat Ministerului Educației la Înalta
Curte de Casație și Justiție (dossier nr. 1793/2/2020),
așteptăm motivarea.
5 septembrie: Apel către primari, am solicitat să
identifice elevii care, în ultimii 3 ani, au picat
examenele la limba și literatura română, dar au
obținut note de trecere la alte materii și care ar dori
să se alăture, pe baza voluntariatului, procesului care
va fi intentat pe baza deciziei Înaltei Curți.



2024

2023

Ianuarie- Aprilie

22 februarie: Am trimis o scrisoare Baroului Harghita
pentru a căuta un avocat care să preia cazul și să
introducă acțiune în justiție pentru elevii care au picat la
limba și literatura română la examenul de bacalaureat, pe
baza deciziei Înaltei Curți, cerând despăgubiri morale de la
Ministerul Educației pentru predarea discriminatorie a
limbii române minorităților.
Martie: Program de sprijin pentru activitățile de tineret
pentru anul 2024, în cadrul unor apeluri de proiecte,
susținem și proiecte care vizează dezvoltarea învățării
limbii române prin tabere, schimburi de experiență,
pregătirea elevilor pentru evaluarea națională și
examenul de bacalaureat, precum și achiziționarea de
materiale didactice.
30 aprilie: Înalta Curte a trimis Consiliului Județean
Harghita decizia (Înalta Curte, dosar nr. 1793/2/2020) cu
privire la procesul intentat pe tema predării limbii române,
acțiune îndreptată împotriva Ministerului Educației.

Noiembrie
14 noiembrie: Am trimis o scrisoare lui Kelemen Hunor,
președintele Uniunii Democrate Maghiare din România, cu
privire la măsurile luate în legătură cu predarea limbii române,
precum și o scrisoare pregătită către Baroul Harghita pentru a
căuta un avocat care să preia cazul, care să introducă acțiune
în justiție pentru elevii care au picat la limba și literatura
română la examenul de bacalaureat, pe baza deciziei Înaltei
Curți, cerând despăgubiri morale de la Ministerul Educației
pentru predarea discriminatorie a limbii române minorităților.



2024
Iulie- Octombrie

25 iulie: Am trimis o scrisoare Inspectoratului Școlar  
Județean Harghita cu privire la rezultatele obținute de elevii
de clasa a VIII-a la Evaluarea Națională, precum și de elevii
de clasa a XII-a la examenul de bacalaureat.  Am solicitat să
ne trimită opiniile profesorilor de limba și literatura română
referitoare la situația prezentată, subiectele de examen și
rezultatele obținute la limba și literatura română.
23 august: Am primit răspuns de la Inspectoratul Școlar
Județean Harghita referitor la rezultatele examenului de
bacalaureat, în care ne-au comunicat că opiniile profesorilor
de limba și literatura română au fost transmise Ministerului
Educației. 
14 octombrie: Am trimis o scrisoare Ministerului Educației cu
privire la solicitările noastre anterioare legate de predarea
limbii române, precum și noile noastre cerințe.


